
 
 

   

 

 

 

 http://p06/Explorer/.a/Referat Binævn 21-11-2007 Final fra PD.doc (D1592801).doc 

Plantedirektoratet 

Sektor for planter og plantesundhed 

Den 18. januar 2008 

J.nr.: PD 06-380-000007 

PWR/  

 

Referat af møde i Binævnet den 21. november 2007 
 

 

Mødet afholdtes hos Plantedirektoratet i Sorgenfri. 

 

Deltagere: Formand: Peter Esbjerg (KU, ”Life”)  

 Bjarne Sørensen (Danmarks Biavlerforening) 

 Arne Jensen (Danske Biavleres Landsforening) 

 Ditlev Bluhme (Sammenslutningen af Danske Erhvervsbiavlere) 

 Poul Larsen (Dronningeavlerforeningen af 1921) 

 Keld Brandstrup (ErhvervsBiavlerne) 

 Eigil Holm (Danmarks Naturfredningsforening) 

 Anne Marie Zinck (Dansk Landbrug) 

 Thomas Holst (Frøsektionen) 

 Hans Erik Svart (Skov- og Naturstyrelsen) 

 Stig Mellergaard (Fødevarestyrelsen) 

Sekretariat: Per Kryger (DJF), Ebbe Nordbo, Birthe Schubart, Ruth 

Brandsen og Pia Wolf Rasmussen (PD) 

 

Afbud fra:  

 Jørgen B. Jespersen (DJF) 

 Bo Vest Pedersen (KU, Nat.) 

   

 

Dagsorden: 

 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Meddelelser 

3. Præsentation og drøftelse af udkast til strategi for biavlen 

4. Evaluering af Bekendtgørelse om skadegørere 

5. Evaluering af Bekendtgørelse om godkendte parringsstationer 

6. Foreslået ændring af Bekendtgørelse om flytning af honningbier m.v. 

7. Status for Bekendtgørelse om voldgift 

8. Orientering om planer for efteruddannelse af biinspektører og kyndige  

 biavlere 

9. Drøftelse af problemet: Flytning af bier uden forudgående syn og attest 

10. Eventuelt 

 

 

Pkt. 1. Godkendelse af dagsorden 

Ny dagsorden blev udleveret med punkt 6 som nyt punkt. Et medlem ville gerne have 

taget emnet om ernæringsværdien af honning kontra sukker op på mødet. Formanden 
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meddelte, at nævnet ikke har kompetence til at diskutere emnet, som skal rejses 

overfor Fødevarestyrelsen. 

 

 

Pkt. 2. Meddelelser 

PD nævnte vedr. Læsø, at prøver indsamlet i efteråret 2007 er ved at blive analyseret 

hos DJF. Moniteringsgruppens arbejde slutter april 2008 hvor der forventes en rap-

port. Efter rapporten startes en proces for drøftelse af bevaringsindsatsen for den 

brune bi En skitse til nævnets køreplan for diskussioner om Læsø er flg.: Der plan-

lægges nævnsmøde i slutningen af april hvor rapporten diskuteres. Derefter kan PD 

evt. udarbejde udkast til bekendtgørelse som nævnet kan diskutere i september. 

Derefter vil der komme en skriftlig høring af udkastet. 

 

En aktuel strid på Læsø om markedsføring af honning blev bragt på banen, men 

formanden afviste at diskutere den konkrete sag, som er udenfor nævnets kompetence. 

 

Støtteprojektet udløber den 31. december 2007. Der blev udtrykt bekymring for om 

der kan opstå et tomrum mellem dette og et eventuelt nyt projekt. 

 

DJF meddelte, at de i øjeblikket har et udkast til standard i høring fra OIE om stade-

biller, som forhandles i EU af FVST. DJF har også udkastet til en bekendtgørelse 

vedrørende honningforordningen i høring fra DFFE. 

 

FVST meddelte at have videresendt klager fra Irland over manglende Traces-

dokumenter ved udførsel af bier fra Danmark til DJF og PD til kommentering. DJF 

har efterfølgende mindet biinspektørerne om eksport-procedurer, samt opdateret 

hjemmesiden med information og link til FVSTs hjemmeside. FVST har bekræftet 

overfor de irske myndigheder at EU reglerne også gælder i Danmark. Endvidere har 

TfB bragt en notits om emnet. 

 

DJF vurderede fra en spørgeskema-undersøgelse at en betydelig del af biavlerne 

importerer bier, så der må mangle ganske mange importør- og import-registreringer 

hos FVST. Formanden opfordrede organisationerne til at sørge for at støtte op om at 

få løst den manglende registrering. 

 

DJF fortalte godt nyt om status for honning- og voksundersøgelser, idet der ikke er 

fundet spor af behandlingsmidler for varroa, i honning.  

 

 

Pkt. 3 Præsentation og drøftelse af udkast til strategi for biavlen 

På sidste møde blev lovet, at der i dag skulle foreligge et udkast. Skrivegruppen har 

holdt møde og der er lavet en disposition. Tovholderen har fået input, men har ikke 

kunnet sammenskrive, da der ligger nogle meget forskellige meninger om nogle af 

emnerne. Desuden var nogle emner for overfladiske, andre for detaljerede. Nogle 

medlemmer af skrivegruppen mente, at de efter møde havde været meget enige om 

strategien og stod uforstående overfor tovholderens opfattelse, mens andre delte den.  

 

Formanden mente at der herefter var 2 muligheder: Enten må alle, også de problema-

tiske emner komme på bordet, diskuteres og beskrives, eller projektet må droppes og 
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nævnet må konstaterer, at der er for stor uenighed i gruppen til at der kan laves en 

strategi. 

 

Det blev vedtaget, at tovholderen sender alles input rundt til skrivegruppen til kom-

mentarer, hvorefter gruppen mødes igen. Hvis skrivegruppen ikke kan enes om et 

emne, tages dette op i nævnet. Der var enighed om at strategiens format skal være på 

10-15 sider, ikke lange udredninger men dog grundigt. 

 

Danmarks Biavlerforening tilbød at stille ressourcer til rådighed til at sammenskrive 

dokumentet. Det blev besluttet at skrivegruppen afgør om de vil benytte sig heraf. 

 

 

Pkt. 4. Evaluering af Bekendtgørelse om skadegørere 

PD orienterede om at der som tidligere nævnt var fundet nogle fejl i bekendtgørelsen 

(’flytteattest’ ikke rettet til ’sundhedsattest’, og ’1. maj’ er korrekt dato frem for ’1. 

juni’). PD og DJF har desuden nogle forslag til ændringer: 

 Avlede humlebier bør også være omfattet i § 1.  

 ’Gensynet’ i § 13, stk. 1 bør tidligst foregå en uge efter flytningen  

 I §15, stk.1, nr. 2 og 4 bør ’dobbelt omsat’ ændres til ’behandlet’ og ’ondartet 

bipest’ udgå af nr. 4.  

Nævnet var enige i disse ændringer. 

 

PD blev opfordret til at tjekke om afsnittet med straffebestemmelser dækker korrekt. 

 

 

Pkt. 5. Evaluering af Bekendtgørelse om godkendte parringsstationer 

PD foreslog at §8 nr. 2 bør præciseres som i §8 nr. 1: ’befrugtede’ brugsdronninger. 

 

Der har i år været tilfælde hvor nye avlere har ønsket at etablere sig i et parringsom-

råde og der har været tvivl om, om det i så fald var parringsstationens pligt at levere 

bier. PD har tolket bekendtgørelsen som, at parringsstationen har pligt til at levere 

befrugtede dronninger, men ikke arbejderbier. 

 

Det blev nævnt som et problem, hvis avlere (især nye, udefrakommende) ønsker at 

etablere flere bifamilier end der er basis for, hvilket kan gå ud over dronningeavls-

arbejdet. PD spurgte om der er behov for at beskytte parringsområder mod ’overbe-

folkning’ af bifamilier. I givet fald skulle der etableres et kvotesystem for hvor mange 

bifamilier der må være på hver ø, som så også ville gælde parringsstationen. Det blev 

vedtaget at spørgsmålet tages op igen på næste møde, idet specielt dronningeavlerne 

overvejer, om parringsområderne bør og kan beskyttes bedre. 

 

Nogle nævnsmedlemmer mente at §3 også er uklar. Hensigten må være, at de bifami-

lier der kommer til øen, flyttes tilbage efter parring. PD kigger nærmere på denne 

paragraf. 

 

Omkring §8 nr.5 blev der rejst spørgsmål ved om det ikke burde være alle parrings-

områdets bifamilier der skal synes og ikke kun parringsstationens bifamilier. PD 

mente at hensigten med reglen var at beskytte ’resten af landet’ mod smitte fra par-

ringsstationen, ikke at beskytte parringsstationen mod smitte fra de få andre avlere på 

øen. Desuden ville det være problematisk for de allerede eksisterende parringsområ-
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der, hvor biavlere har accepteret parringsområdet på vilkåret, at parringsstationens 

bifamilier skal synes og ikke alle bifamilier i området.  

 

 

 

Pkt. 6. Foreslået ændring af Bekendtgørelse om flytning af honningbier m.v. 

PD og DJF meddelte at Samsø skal udgå fra §1, da nu både varroa og ondartet bipest 

findes på øen. 

 

I §1 stk.1 og §1, stk.2 (som skal læses sammen med Læsø Bekendtgørelsen) foreslår 

PD/DJF, at teksten ”…biavlsmateriel og vokstavlebygning” fjernes. Den ordlyd er 

allerede fjernet i Bekendtgørelsen om skadegørere. 

 

Nævnet var enige i disse ændringer. 

 

Et medlem foreslog at bekendtgørelsen sløjfes eller i modsat fald skal anmeldes til 

EU, fordi den skulle stride mod EU’s overordnede princip om fri bevægelighed. PD 

mener, at medlemsstaterne kan iværksætte en national regulering f.eks. til beskyttelse 

mod skadegørere, når den ikke er rettet imod hverken indførsel eller import (som er 

harmoniseret) men kun mod interne flytninger eller anvendelser indenfor landets 

grænser. FVST mente at tilsvarende lovgivning på dyreområdet skal godkendes i EU. 

 

DJF pointerede, at det avls- og forskningsmæssigt er meget vigtigt fortsat at have 

Anholt fri for varroaangreb. 

 

 

Pkt. 7. Status for Bekendtgørelse om voldgift 

PD mindede om at bekendtgørelsen har været i høring hvor problemet om betalingen 

af prøvetagning og analyser i forbindelse med mistanke om forgiftning er blevet 

kommenteret af biavlsorganisationerne.  

 

Processen er blevet forsinket af at der er kommet ny minister og af valget, men mini-

steriet vil snarest muligt tage stilling til sagen. Formanden konkluderede, at nævnet 

venter på afklaring og punktet sættes på dagsordenen til næste møde, hvis der ligger 

en afklaring.  

 

 

Pkt. 8. Orientering om planer for efteruddannelse af biinspektører og kyndige 

biavlere 

Kyndige biavlere: 

Nævnet har tidligere anbefalet, at de kyndige biavlere jævnligt skal have deres viden 

genopfrisket som forudsætning for fornyet godkendelse, jf. bekendtgørelsesændrin-

gen. DJF har indbudt til 2 halvdags-kurser i januar i hhv. Flakkebjerg og Foulum for 

de kyndige biavlere hvis registrering udløber pr. 31. december 2007. Kurset vil blive 

gentaget årligt. Kurset er gratis for deltagerne. Kursusmateriale kan hentes på nettet 

eller bestilles mod gebyr hos DJF. 

 

Biinspektører: 
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Der har i mange år været holdt inspektørdag den 1. lørdag i marts, og det sker igen 

den 1. marts 2008. Her bliver fortalt om nye erfaringer og nye regler. Instrukser for 

kyndige biavlere og for inspektører er ved at blive revideret af PD/DJF. 

 

Nævnet anbefalede, at det tilstræbes at instrukserne er færdige og præsenteres på hhv. 

kurserne for kyndige og på inspektørdagen til kommentering. Derefter kan de finju-

steres, så de er klar til sæsonen 2008. 

 

 

Pkt. 9. Drøftelse af problemet: Flytning af bier uden forudgående syn og attest 

Nævnet drøftede omfanget og alvoren af at bier flyttes rundt uden syn og sundhedsat-

test. Der var enighed om at der flyttes mange bier uden sundhedsattest, men i mange 

tilfælde er der alligevel blevet foretaget et syn, f.eks. når kyndige (især store biavlere) 

flytter mellem egne bigårde. Nævnet var fortsat enigt om at synet ved flytning og 

overdragelse er vigtigt. Attesteringen har fordele og ulemper. På den ene side er den 

ressourcekrævende og tung (hvilket kan forklare at den ofte negligeres). På den anden 

side giver attesteringen dokumentation, en hvis sporbarhed og et overblik for inspek-

tøren over stadeplaceringen i hans område.  

 

Der blev talt om forskellige metoder man kunne bruge: en central registrering af 

bigårde, logbog i stedet for attester og hvor biavleren så via mail/sms kan melde til 

inspektøren hvor bierne nu står, mærkning af bistader muligvis med chipmærker eller 

indberetning via nettet. 

 

Forbedringer af attest-systemet f.eks. ved elektronisk indberetning blev nævnt. Men 

systemet vil være dyrt at starte og vedligeholde, og kræver at de kyndige har IT 

adgang. Teoretisk kunne EU-midler bruges til dette. Også ideen om et egenkontrolsy-

stem (med en logbog) blev nævnt.  

 

Nævnet var enigt om, at vi først må gennemtænke (reglerne?) før PD/DJF strammer 

håndhævelsen op efter en varslet dato og oplysningskampagne.  

 

Nævnet bad Danmarks Biavlerforening og Erhvervsbiavlerne om at lave et første 

oplæg til et forenklet og sikkert alternativ til det nuværende attest system, evt. som en 

parallel, frivillig ordning. Oplægges fremlægges på næste møde. 

 

Der blev spurgt til nyt om tyske bistader opstilles i sæsonen i Danmark. DJF meddel-

te, at det er fuldt lovligt og at DJF får et udskrift at TRACEs-dokumenterne. 

 

 

Pkt. 10. Eventuelt 

Næste møder er planlagt til onsdag den 27. februar og tirsdag den 15. april kl. 10.30 

på PD. 

 

 


